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                    Abstract
Purpose
Oral health-related quality of life (OHRQoL) is a construct for assessing the self-perceived oral health of patients. The aim of this study was to investigate the correlation between OHRQoL and orthodontic treatment need in consideration of demographic and psychological factors.
Patients and methods
This multicentre study included 250 patients with an indication for orthodontic diagnostics. In cooperation with the Institute of Clinical Psychology at the University of Würzburg, validated and internationally acknowledged questionnaires were selected to assess OHRQoL (COHIP-G19) and health-related quality of life (HRQOL). Self-esteem and behavioural problems were taken into consideration as possible psychological factors. Orthodontic treatment need was assessed using the Index of Orthodontic Treatment Need—Dental Health Component (IOTN-DHC), the Index of Orthodontic Treatment Need—Aesthetic Component (IOTN-AC) and the Dental Aesthetic Index (DAI). Possible significant correlations between the collected parameters and OHRQoL were evaluated by means of linear regression analysis.
Results
Objective orthodontic treatment need (IOTN-DHC and DAI) was significantly correlated with OHRQoL. Further factors significantly influencing OHRQoL in children and adolescents were age, HRQOL, self-esteem and behavioural problems.
Conclusions
Objective orthodontic treatment need significantly influences OHRQoL in children and adolescents. Further studies are required to investigate if OHRQoL may be improved by correcting misaligned teeth and jaws.


Zusammenfassung
Ziel
Das Konstrukt mundgesundheitsbezogene Lebensqualität (MLQ) erfasst die subjektiv wahrgenommene Mundgesundheit des Patienten. Ziel der vorliegenden Untersuchung war es, den Zusammenhang zwischen MLQ und kieferorthopädischem Behandlungsbedarf unter Berücksichtigung demographischer und psychologischer Einflussfaktoren zu untersuchen.
Patienten und Methodik
Mittels multizentrischer Patientenakquise wurden 250 Patienten mit Indikation für eine kieferorthopädische Befundung in die Studie eingeschlossen. In Zusammenarbeit mit dem Institut für Klinische Psychologie der Universität Würzburg wurden valide, international anerkannte Fragebogeninstrumente für die Erfassung der MLQ (Child Oral Health Impact Profile, deutsche Fassung, COHIP-G19) und der gesundheitsbezogenen Lebensqualität (GLQ) ausgewählt. Als mögliche psychologische Einflussfaktoren wurden des Weiteren das Selbstwertgefühl und Verhaltensauffälligkeiten berücksichtigt. Der kieferorthopädische Behandlungsbedarf wurde mithilfe des IOTN-DHC (Index of Orthodontic Treatment Need – Dental Health Component), IOTN-AC (Index of Orthodontic Treatment Need – Aesthetic Component) und DAI (Dental Aesthetic Index) quantifiziert. Die erhobenen Parameter wurden mittels linearer Regressionsanalysen auf signifikante Zusammenhänge mit der MLQ untersucht.
Ergebnisse
Für den objektiven kieferorthopädischen Behandlungsbedarf (IOTN-DHC, DAI) konnte ein signifikanter Zusammenhang mit der MLQ nachgewiesen werden. Des Weiteren beeinflussten das Alter, die GLQ, das Selbstwertgefühl sowie Verhaltensauffälligkeiten von Kindern und Jugendlichen die MLQ signifikant.
Schlussfolgerungen
Der objektive kieferorthopädische Behandlungsbedarf zeigt einen signifikanten Einfluss auf die MLQ von Kindern und Jugendlichen. Mittels weiterer Studien bleibt zu klären, ob durch die Korrektur von Zahn- und Kieferfehlstellungen die MLQ der Patienten verbessert werden kann.
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